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Obec Hlohovec uspořádala velkou oslavu Dne dětí
V sobotu 1. června měly hlo-

hovecké děti možnost užít si svůj 
svátek se spoustou zábavy a  letních 
radovánek. Oslavu Dne dětí uspořá-
dala Obec Hlohovec a místní zájmové 
spolky pod záštitou pana starosty Ing. 
Jaroslava Hajdy. Na prostranství ko-
lem kulturního domu se objevil hasič-
ský i policejní vůz sloužící k prohlídce 
a ukázce zásahu a vzniklo také několik 
stanovišť, na kterých si děti mohly vy-
zkoušet svoji rychlost, obratnost, sílu, 
zručnost a  mnohé další dovednosti. 
Menší děti lákalo prolézání tunelem, 
hod míčkem a  shazování plechovek. 
Ti větší a  sportovně založení se zas 
vyřádili na překážkové dráze, závo-
dech v pytlích či chůzi na dřevěných 
chůdách. Největší zájem však byl o la-
nové atrakce – nízká lana a  zejména 
o  lanovku, na kterou stála fronta po 
dobu celého odpoledne. Zajímavý 
byl také zorbing, speciální druh rekre-
ační adrenalinové zábavy, využívající 
zorbu, tedy nafouknuté plastové kou-
le. Kutálením na travnaté ploše si děti 
vyzkoušely svoji odvahu a rovnováhu 
a nechybělo ani stanoviště zaměřené 
na znalosti o přírodě s pracovními listy 
a ukázkami živé i neživé přírody. Kaž-
dý z  malých účastníků se mohl také 
nechat zkrášlit kreativním malováním 
na obličej, anebo křídou nakreslit svůj 
vlastní obrázek na chodník. Program 
byl opravdu pestrý a nabitý a na své si 
přišly všechny věkové kategorie dětí. 
Za splněné úkoly dostali děti malou 
odměnu v podobě sladkostí, obrázků, 
balonků a  dalších drobných cen od 
sponzorů. 

Na přípravě a  realizaci Dne dětí 
se společně podíleli místní myslivci, 
sportovci, hasiči, krojovaná chasa, 
základní a  mateřská škola, ochotní 
rodiče a další příznivci společenského 
dění v  obci. Jim patří velké poděko-
vání za tuto zdařilou a  hojně navští-
venou akci, na které byla vidět spo-
lupráce a soudržnost místních spolků 
a občanů. Hlohovecké děti tak prožily 
svůj sváteční den plny radosti a vese-
lí a  spokojení byli také jejich rodiče, 
kteří nešetřili chválou nad průběhem 
zábavného odpoledne.  

Hana Sítková Skoky v pytlích

Atraktivní zorbing

Velký zájem byl o lanovou dráhu
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Zprávy z radnice
Odborné ošetření ovocné aleje 

Zapojil se také Myslivecký spolekSportovci  připravili dětem různé překážky

Menší děti lákalo prolézání tunelemDívky z krojované chasy malovaly na obličej

Jak jste si jistě všimli, v úvodu brzkého jara proběhlo ošetření naší 
ovocné aleje ze směru od Lednice. Ošetřoval ji Dávid Hovanec, profe-
sionální arborista* s duší a srdcem pro ovocné stromy.

Ptáte se, proč se ošetřovalo a ne přímo nekácelo? Vezmeme to 
popořádku. Nejdříve proběhlo zhodnocení. Z něhož vyplynulo, že 
poměrně velká část stromů je zachovalá a některé z nich plodí velmi 
chutné plody. Tedy schopné a stále vitální stromy byly ošetřené (tak 
aby tu s námi ještě v bezpečnosti mohly být), špatné a mrtvé stro-
my přijdou shodit a na podzim se plánuje výsadba nových ovocných 
stromků. Je dobré si uvědomit, že ovocné aleje jsou velmi důležitý 
a dominantní prvek naší středoevropské krajiny. V dnešní době jsou 
staré ovocné aleje velmi cenné a vzácné.  Proto plánujeme podzimní 
revitalizaci aleje - výsadbu ovocných stromů. Ty se vysadí mezi stá-
vající zachovalé stromy, které jim zpočátku vytvoří příhodné mikro-
klima pro lepší uchycení na stanovišti. Chceme zachovat integritu 
místa, ukotvit harmonii moravské krajiny tím, že bychom rádi vysadili 
obdobné odrůdy, které zde byly vysazovány. Proto bych se ráda na 
Vás milý pamětníci ‚Lohovčani‘ obrátila a poprosila o radu. Vzpomíná-
te si, jaké odrůdy jabloní se vysazovaly s této aleji? Informace můžete 
psát na email: obec@hlohovec.cz, nebo sdělit starostovi osobně či 
po telefonu na tel. čísle +420 519 354 103. Za jakoukoliv informaci 
děkujeme. Na konci letních prázdnin si informace od pana starosty 
vyzvedneme a naplánujeme datum výsadby. Budeme rádi, když se 
při vysazování sejdeme a  pomůžeme si navzájem. Pojďme obnovit 
tento důležitý skvost naší krajiny pro naše potomky.

Ing. Klára Hovancová (spoluobčanka, nadšenec pro přírodu)
* arboristika = péče o stromy (hodnocení a ošetřování stromů)

Chůze na dřevěných chůdách
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Letošní volby do Evropského parlamentu proběhly ve dnech 
24. a   25. května. Na řádný průběh hlasování v  naší obci dohlížela 
volební komise ve složení: předsedkyně – Jana Vlašicová, místopřed-
sedkyně – Mgr. Eliška Jungmannová, členky – Terezie Kašníková, Len-
ka Grbavčicová, Mgr. Lucie Vlašicová a zapisovatelka – Jitka Lípová.

Výsledek hlasování ve volbách do Evropského parlamentu:
Do volební místnosti v Hlohovci se dostavilo 235 voličů z celko-

vého počtu 1027 voličů v  naší obci. Odevzdáno bylo 235 úředních 
obálek a voliči přidělili celkem 234 platných hlasů.

Voliči dali svůj hlas celkem 16 ze 40 kandidujících politických 
stran a dalších volebních subjektů a rozhodli tak o následujícím vo-
lebním výsledku:

Číslo 
strany 

Název volebního subjektu Počet 
hlasů

Procent. 
podíl

5 ODS 48 20,51

6 ANO, vytrollíme europarlament 5 2,13

7 ČSSD 9 3,84

9 KSČM 7 2,99

11 SPR-Republ.str.Čsl. M. Sládka 1 0,42

12 Koalice Rozumní, ND 3 1,28

24 HLAS 1 0,42

25 Koalice Svobodní, RČ 2 0,85

26 Koalice STAN, TOP 09 15 6,41

27 Česká pirátská strana 16 6,83

28 Svob.a př.dem.-T.Okamura (SPD) 16 6,83

30 ANO 2011 48 20,51

VOLBY DO EVROPSKÉHO PARLAMENTU
31 Agrární demokratická strana 1 0,42

32 Moravané 1 0,42

36 Koalice Soukromníci, NEZ 1 0,42

39 KDU-ČSL 60 25,64

Okrsková volební komise v Hlohovci děkuje všem voličům, kteří 
využili svého volebního práva při letošních volbách do Evropského 
parlamentu. 

Jitka Lípová, zapisovatelka OVK v Hlohovci
Foto archiv obce Hlohovec

přijatých na 4. veřejném zasedání Zastupitelstva obce Hlohovec
ve volebním období 2018-2022,  konaném dne 29. 4. 2019 v zasedací místnosti OÚ Hlohovec

Zastupitelstvo obce Hlohovec (dále jen „ZO“) na svém 4. veřej-

ném zasedání přijalo usnesení č.:

• 1/4/2019:  ZO Hlohovec schválilo ověřovateli zápisu Ing. Radka 
Bergauera a Ing. Jiřího Vlka.

• 2/4/2019:  ZO Hlohovec schválilo návrhovou komisi ve složení 
předseda Marie Bartošíková, členové Ing. Jana Fabičovicová a Ka-
rel Vlašic.

• 3/4/2019: ZO Hlohovec schválilo navržený program jednání.  
• 4/4/2019:  ZO Hlohovec vzalo na vědomí zprávu fi nančního výboru.
• 5/4/2019:  ZO Hlohovec vzalo na vědomí zprávu kontrolního vý-

boru. 
• 6/4/2019:  ZO Hlohovec schválilo kupní smlouvu s panem M. H. 

na výkup pozemku pod chodníkem parcela číslo KN 420/3 v kata-
strálním území Hlohovec za cenu 400,- Kč. Obec současně uhradí 
nezbytné náklady na provedení výmazu zástavního práva na po-
zemku. ZO současně pověřilo starostu podpisem kupní smlouvy 
po provedení výmazu zástavního práva smluvního na pozemku 
420/3 v katastrálním území Hlohovec.

• 7/4/2019: ZO Hlohovec schválilo kupní smlouvu s  manžely M. 
B. a L. E. B. na výkup pozemku pod chodníkem parcela číslo KN 
419/3 v katastrálním území Hlohovec za cenu 200,- Kč a pověřilo 
starostu podpisem kupní smlouvy.

• 8/4/2019:  ZO Hlohovec schválilo kupní smlouvu s panem L. H. na 
výkup pozemku pod chodníkem parcela číslo KN 418/2 v katas-
trálním území Hlohovec za cenu 200,- Kč a pověřilo místostarostu 
podpisem kupní smlouvy.

• 9/4/2019:  ZO Hlohovec schválilo směnnou smlouvu na směnu 
částí obecních pozemků, části pozemku parc. č. KN 986 vedeného 

jako zastavěná plocha a nádvoří v rozsahu geometrickým  plánem 
č. 1275-33/2019 nově vytvořeného a vyčleněného pozemku p.č. KN 
986/2 vedeného jako zastavěná plocha výměře 184 m2, části pozem-
ku parc. č. KN 988 vedeného jako zahrada v rozsahu geometrickým 
plánem č. 1275-33/2019 nově vytvořeného a vyčleněného pozemku 
p.č. KN 988/2 vedeného jako zahrada o výměře 150 m2 a části po-
zemku parc. č. KN 989 vedeného jako zahrada v  rozsahu geomet-
rickým plánem č. 1275-33/2019 nově vytvořeného a  vyčleněného 
pozemku p.č. KN 989/2 vedeného jako zahrada o výměře 24 m2 vše 
v katastrálním území a obci Hlohovec za část pozemku parc. č. KN 
985 vedeného jako zastavěná plocha a nádvoří v rozsahu geomet-
rickým plánem č. 1275-33/2019 nově vytvořeného a  vyčleněného 
pozemku p.č. KN 985/2 vedeného jako zastavěná plocha o výměře 
358 m2 v katastrálním území Hlohovec, který je ve vlastnictví pana 
M. D..  Náklady spojené s převodem a zhotovením geometrického 
plánu budou hrazeny oběma stranami společným dílem.

• 10/4/2019:  ZO Hlohovec schválilo darovací smlouvu na poskyt-
nutí daru pro rok 2019 ve výši  46 000,- Kč pro Spolek vojenské 
historie Valtice, z.s., se sídlem Dědina 327, 69143 Hlohovec, IČ: 
00539627 k podpoře pro zabezpečení činnosti spolku, IV. ročník 
FAZULAfestu, LEGIOadvent 2019, Memoriál československých 
legionářů a  válečných veteránů v  šachu – Memoriál Jaroslava 
Lieskovana, 85. výročí úmrtí brigádního generála Josefa Slunské-
ho – rodáka z Hlohovce (výroba pamětní desky na neoznačeném 
hrobě generála Slunského na Ondrejskom cintoríně v Bratislavě, 
autobus do Bratislavy 27. července 2019 pro hlohovecké občany 
u příležitosti tohoto výročí).

Ing. Jaroslav Hajda, starosta obce 

Výpis usnesení

Volební komise při sčítání platných hlasů
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Dění v obci

Pan starosta přivítal nové občánky Hlohovce
Stalo se již tradicí, že dvakrát ročně, na jaře a na 

podzim, uspořádá Komise pro školství a občanské 
záležitosti vítání nových občánků. Koncem měsíce 
května se tedy obřadní síň Obecního úřadu v Hlo-
hovci opět zaplnila těmi nejmenšími a nejmladší-
mi. Ke slavnostnímu přijetí přijalo pozvání pět zá-
jemců z řad rodičů nově narozených dětí. Všechny 
přítomné hosty přivítala a  uvedla ceremoniářka 
obřadu a  nový pan starosta Ing. Jaroslav Hajda, 
který přednesl slavnostní projev k přítomným ro-
dičům a přivítal jejich děti mezi občany Hlohovce. 
Pro vzpomínku na toto milé setkání se rodiče za-
psali do pamětní knihy a pro své ratolesti převzali 
drobné dárky, pamětní list a fi nanční dar. Nechy-

Skupina 2Skupina 1

Krátký program žáků základní školy

běl ani malý kulturní program žáků základní školy. 
Narození dítěte patří k  těm nejkrásnějším prožit-
kům v  životě člověka a  je zároveň velkým závaz-
kem a  posláním. Všem rodičům přejeme hodně 
životních sil, trpělivosti a radosti při výchově jejich 
dětí. 

Přivítáni byli: 
Skupina 1: Michael Trpišovský, Karina Ramšá-

ková a Václav Duška
Skupina 2: Jitka Nováková, Soňa Nježićová 

Za komisi pro školství a občanské záležitosti 
Mgr. Hana Sítková

Foto T. Jankovičová
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Hlohovečtí farníci vycestovali na ostrov Madeira
Madeira země známá i neznámá.

Když jsme s naší farností v roce 2017 kon-
čili poznávací zájezd do Gruzie a  Arménie, 
padl odkudsi návrh navštívit ostrov Madeira. 
Prý je to tam moc krásný. Může být, ale tam 
nepojedu – řekl jsem si. Proč? Jeden známý 
mě totiž poinformoval o tamním letišti, které 
patří k těm nejnebezpečnějším nejen v té ob-
lasti nýbrž i na světě. Větrné proudy tam pů-
sobí pilotům nemalé potíže. A navíc je tam na 
koupání velmi studená voda. Tu v atlantickém 
oceánu jsem a už jednou okusil a je to pravda. 
Takže nic.

Nakonec mě však přemluvili a tak jsem se 
také přihlásil. Musím říct,že nelituji. V mých 
vzpomínkách Madeira zůstane asi stále.

Co o  té cestě tedy napsat? Zážitků bylo 
opravdu hodně a tak se omezím jen na to nej-
podstatnější.

Madeira   je  portugalský  ostrov  ležící 
v Atlantickém oceánuasi 580 km západně od 
pobřeží Maroka a 980 km jihozápadně od Li-
sabonu. To ovšem každý ví a zná.

Je součástí  Madeirského  souostroví, jež 
tvoří součást  Makaronézie, což ovšem nemá 
nic společného s  makaróny.  Hlavním měs-
tem Funchal, říká se Funšal.

Mluví se tam portugalsky.  Jestliže z něm-
činy, italštiny či angličtiny přece jen něco málo 
pochytíte, z  řeči na Madeiře nepochytíte nic. 
Přesto jsou tam lidé srdeční a milí, což dělá do-
jem, že vás mají rádi. Proč ne když tam utrácíte.

Ihned po příletu na ostrov bylo možné si 
všimnout že Madeira je bohatá na svoji buj-
nou vegetaci; říká se jí ostrov květin a v tom 
cestovní kanceláře opravdu nelžou.

První procházka po městě Funchalu nás 
o tom bohatě přesvědčila Je těžké popsat kvě-
tinové stánky na ulici s množstvím exotických 
květů a  dekorací s  květinami, za které u  nás 
těžce platíme . Za 4 kusy bílých hortenzií jsem 
k velikonocům zaplatil

1000 Kč. Tam, dle naší průvodkyně, je tato 
květina jednoduše plevel. O streliciích už ani 
nemluvím. U nás 200 Kč jeden kus, tam každé 
volné místo v předzahrádce je zaplněno právě 
tímto květem.

Výstava květin a orchideí náš dojem jenom 
ještě umocnila. Naše ženy se tomto pavilonu 
před naaranžovanými kyticemi dlouze foto-
grafovaly, ale konkurence vyzněla neúspěšně.

Úspěšnější to bylo na rybím trhu. Tam 
měly jejich spraye a voňavky navrch. Mořské 
plody všeho druhu dávaly tušit, že zdejší re-
staurace mají co nabízet. A bylo tomu tak. Měli 
jsme příležitost přesvědčovat  se o tom skoro 
každý den, jenže i z domu dovezené řízky, sa-
lámy, paštiky a sýry se také musely zkonzumo-
vat.

V blízkosti našeho hotelu jsme narazili na 
prodejnu potravin tipu Tesco. Prodávala se 
tam hotová jídla, vícero druhů, teplá i studená 
a platilo se podle váhy (dle váhy jídla, nikoliv 
kupujícího). Měli jsme tak příležitost ochutnal 
místní dobrůtky a  to za levný peníz. Boha-
tě naložený talíř stál kolem 3 Euro. Jinak na 
Madeiře není až zas tak draho, jak by se dalo 
očekávat, Kávu mají dobrou a s kvalitou a ce-
nou piva by byl i  Švejk spokojen. A tak jsme 
vesele Švejkovali.

Projížďkou na katamaránu jsme první den 
ukončili i  když ne všichni stejně. Zvracet se 
mohlo pouze do připravených sáčků, nikoliv 
do moře.  Ale i tak to stálo zato, viděli jsme to-
tiž delfíny.

Příští dny jsme měly na programu návště-
vy expozicí vín, kde byla i drobná ochutnávka. 
Nalévalo se jenom do trochu větších náprstků, 
což bylo jen dobře. Umíme si představit, jak 
by to dopadlo, kdyby se ta jejich vína ochut-
návala z hořčičáků. Vína to byla dobrá, možná 
na náš vkus trochu zvláštní. Našim vinařům by 
chyběla kyselinka a možná i  ta jiskrná barva. 
Ale i tak jsme si tamní vína koupili.

Cesta na vyhlídku Pico dos Barcelo a  do 

tzv. „údolí jeptišek“, byla pestrá vzhledem 
k  serpentinám, kterými jsme se museli pro-
kousávat. Bylo doporučeno nedívat se z okna, 
jelikož tentokrát nebyly k  dispozici sáčky.  V 
tom údolí jsme sice na žádné jeptišky nenara-
zili, ale zato tam byl dobrý oběd.

V Porto Moniz bylo sice krásné přírodní 
koupaliště, ale smočit se našli odvahu  jenom 
dvě naše účastnice. Pohled na ně při vystou-
pení z  vody svědčil o  skutečně mimořádné 
odvaze. Tamní moře nám však ukázalo, že umí 
být někdy i rozlobené.

Když už jsme byly na Madeiře, museli 
jsme samozřejmě navštívit i místo posledního 
odpočinku  rakouského císaře Karla I. Rakous-
kého. Odpočívá  v kostele P. Marie na Monte 
(městská část Funchalu) s krásným výhledem 
na Funchal – bohužel výhled má z  kovové 
rakve.  Kdo chtěl více utrácet, mohl si z tohoto 
kopce dopřát  jízdu na saních. Ne však na sně-
hu, nýbrž v proutěném koši a na asfaltě.

Z ostrova Madeira pochází i slavný fotba-
lista Ronaldo. Je pochopitelné, že tak slavná 
osobnost musí mít ve svém rodišti i  vlastní 
sochu a muzeum. Socha stojí na nábřeží před 
jeho hotelem, je z bronzu a turisté se u ní foto-
grafují a hladí jeho kopačky. Ti smělejší sahají 
někdy i výš.

Nesmím zapomenout poznamenat, že po 
celou dobu pobytu jsme měli krásné počasí, 
takové je tam prý stále. Jen v zimě že je tam 
trochu  chladněji a fouká vítr.

Opravdu překvapující byla jednak čisto-
ta v tomto pulsujícím městě a pak zdvořilost 
místních řidič.  Zdálo se, že přímo vyčkávají 
chodce, aby jim mohli dát přednost na pře-
chodech. Kéž by tomu bylo tak i u nás.

Takže návštěvu Madeiry jenom doporu-
čuji. A co ten odlet z letiště? Ten byl stejně tak 
pohodový jako celý náš pobyt.

Dr. Karel Janoušek
Foto archiv obce Hlohovec
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Hlohovecké kulturní akce 
od 1. července 2019 do 31. prosince 2019

Májové hodky v Hlohovci 2019
Jako každý rok oslavila v květnu krojo-

vaná chasa původního patrona hlohovec-
kého kostela Jana Nepomuckého na tradič-
ních hodkách. Letošní slavnost se konala  
18. 5. 2019. Vše začalo ve čtvrtek, kdy se 
chlapci vypravili do lesa, aby přivezli téměř 
třicetimetrovou borovici. Vše probíhalo 
podle plánu a v pátek v podvečerních ho-

dinách jsme mohli před kulturním domem 
spatřit máju, jejíž vršek se tyčil nad věž na-
šeho kostela. Hodky tedy mohly začít.

V sobotu se omladina sešla u  stárka 
Jana Schallenbergera, kde za doprovodu 
dechové hudby Zlaťanky z  Kobylnic za-
tančila a  následně se vydala průvodem 
k areálu kulturního domu, kde následovala 

taneční zábava.  Po celý den vládlo v  Hlo-
hovci slunečné počasí, proto i  účast byla 
velká a celý den se nesl v duchu příjemné 
atmosféry.

Touto cestou bychom rádi poděkovali 
všem, kteří nám byli nápomocni a umožnili 
tak uskutečnění akce.

Stárci Karel Vlašic a Jan Schallenberger

LETNOfest – 12. července 2019

- Hudební festival rockových kapel, areál KD 
Hlohovec

Autobusový zájezd do Bratislavy – 27. čer-

vence 2019 

- Celodenní zájezd do Bratislavy u příležitosti 
85. výročí úmrtí „lohoveckého“ rodáka bri-
gádního generála Josefa Slunského. Ond-
rejský cintorín a další památky Bratislavy. 

Z krojovaného Lohovca – 18. – 19. srpna 

2019

- Výstava fotek a krojových náležitostí Z kro-
jovaného Lohovce za posledních 100 let. 
Kulturní dům Hlohovec

Krojované Lohovecké hody – 25. srpna 2019

- Tradiční hodové slavnosti, areál KD Hloho-
vec

Lohovecké hodky – 31. srpna 2019

- Areál KD Hlohovec

Lohovecké vinobraní – 14. září 2019

- Areál KD Hlohovec

Den dříve narozených – 1. říjen 2019

- U příležitosti Dne seniorů setkání dříve na-
rozených spojené s  kulturními vystoupení-
mi a výstavou činností našich spoluobčanů. 
Kulturní dům Hlohovec

FAZULAfest 2019 – 26. října 2019

- Tradiční gastronomická přehlídka luštěni-
nových pokrmů letos doprovozená harmo-
nikáři z celé Moravy. Kulturní dům Hlohovec

Svatomartinský lampionový průvod – 11. 

listopadu 2019, 

Pojeďte s  námi do divadla: J. B. Moliere – 

ZDRAVÝ NEMOCNÝ - 23. listopadu 2019

- Divadelní představení Vlastenecké Vomladi-
ny v sídle česko – slovenského krajanského 
spolku ve Vídni v Rakousku, představení je 
v češtině, doprava autobusem 

Myslivecký večer 2019 – 23. listopad 2019

Vánoce s Mistříňankou – 8. prosince 2019

- Vánoční koncert v Kulturním domě Hloho-
vec

Školní besídka s vánočním jarmarkem – 12. 

prosinec 2019

Vánoční zpívání pod společným vánočním 

stromem – 22. prosince 2019 

- Tradiční vánoční zpívání tentokrát pod spo-
lečným vánočním stromem u  kulturního 
domu.

Svěcení vína – 27. prosince 2019

- Každoroční svěcení mladého vína, Kulturní 
dům Hlohovec

Více informací na vývěskách, facebooku a webových stránkách Obce Hlohovec nebo na podatelně 
Obecního úřadu Hlohovec. Akce může být upravena nebo zrušena z technických důvodů. 
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Historie

Dějiny Hlohovce – 2. část
Začátkem st. XVI. zvolili Lichtensteinové za 

své sídlo trvale Lednici, což mělo za následek 
mnohé prospěšné změny pro celé okolí. Okol-
ní bažinatá krajina (staré řečiště řeky Dyje) 
šířila nezdravé výpary a znemožňovala řádné 
hospodářství. Bylo tudíž v  r. 1559 přikročeno 
ke zřízení rybníků: Lohoveckého, Lednického 
a Mlýnského, čímž se odvodnily rozsáhlé mo-
čály a nastalo zlepšení k užitku, ale i k zdraví 
a pro hospodářství a k okrášlení kraje.

Po celé století XVI.  zuřily války a nájezdy 
turecké. Turci a s nimi spojené hordy zničili za 
prvého obležení Vídně velice náš kraj, vypálili 
mnoho osad, odvedli mladý lid do otroctví.

Staré lidi vyvraždili. V těchto zmatcích za-
hynulo mnoho obyvatelstva zdejšího a zanikla 
i blízká osada Alach úplně, jakož i vesnice Gen-
če. Opuštěnou zemi hodlali páni zase obsadit, 
a  proto rádi přijímali chorvatské osadníky, 
kteří za válek tureckých ve své vlasti velmi tr-
pěli, a proto se odtud stěhovali. Chorvatskými 
osadníky založeno bylo asi 140 osad, které se 
prostíraly v pásu od Chorvatska přes pohranič-
ní kraje Štyrska, Uher, Dol. Rakous, až na Mora-
vu za Mikulov (Šembera,  časopis, Matice mor. 
z r. 1845). 

 I v  Rakousích bylo zajisté mnoho Chor-
vatů – pojmenování Krobot nevzniklo jistě 
náhodou.

Proud Chorvatů k nám obrátil pán Krištof 
z Teuff enbachu, toho času chorvatský guver-
neur. Nabídl Chorvatům opuštěnou zemi na 
svých panstvích a panstvích svých přátel, a tak 
koncem století XVI r. 1583 (u jiných r. 1566) při-
táhl mohutný zástup osadníků Chorvatských 
do Poštorné, Char. Nové Vsi, Hlohovce, Ledni-
ce, Garschönthalu a k Mikulovu. (Jest příznač-
nou tradice, jak u Chorvatů na mikulovsku tak 
i u nás, že osadníci byli vyměněni za voly).

Že by však osady Poštorná, Charvátská 
Nová Ves a Hlohovec byly Chorváty  založeny, 
jest nepravdě podobno, neboť jest jisto, že ani 
v jediné vsi nebyli Chorvati sami, všude přišli 
na značné zbytky obyvatelstva domácího, čás-
tečně českého i  německého. 
Bohužel bližších dat se nám 
o té době nedostává.

Že kolonizace osad, vál-
kou zpustošených, dělá se po-
nenáhlu, patrno i ze seznamu 
obyvatelstva lednického z  r. 
1567 – 1592, kdež se vyskytují 
četná jména chorvatská, jak 
mezi celoláníky, pololáníky, 
dvořany a  novousedlíky, jež 
jsou i v Hlohovci obvyklá. 

Teprve r. 1608 přestaly 
nepokoje na Moravě a  ná-
sledoval po mnoho roků klid 
a mír v zemi, takže byl pěkný 
zdar ve všech odvětvích hos-
podářství.

Za války třicetileté za to 
bylo obyvatelstvu přinésti ve-

liké oběti, zvláště když k hrůzám válečným se 
připojila neúroda a hlad.

 R. 1637 byl zvláště takovým neúrodným 
rokem, v  němž žně byly velmi ubohé, vína 
bylo velmi málo, za to daně již před tím kaž-
dým rokem se navyšovaly a rovněž jiné výlohy 
následkem doby válečné vzrůstaly, takže oby-
vatelstvo pod břemenem již klesalo. Kromě 
častých dodávek špíže, bylo nuceno i  posky-
tovati přípřeže do různých vzdálených míst: 
Brna, Znojma, Frývaldova, Těšína, Prešpurku 
aj. 

Od r. 1630, kdy se zúčastnilo i Švédsko vál-
ky 30leté, nastaly zmatky ještě větší a poměry 
se ještě více zhoršily. 

Touto válkou byly některé země úplně vy-
lidněny, nespočetný majetek zničen, nemoc 
a bída byla nepopsatelná, takže lidé propadá-
vali zoufalstvím.

Dne 6. dubna 1645 byl Mikulov od Švédů 
dobyt, rovněž i hrad Děvín na Palavských kop-
cích neušel témuž osudu, celé pak široké okolí 
bylo Švédy z větší části zpustošeno.

Téměř celá Morava a značná část Dolních 
Rakous byly úplně vysáty a zpustošeny, neboť 
zde přezimovalo sedmihradské vojsko pod 
vedením Zigmunda, syna sedmihradského 
knížete Rakoczyho a vyjednávalo se v Ledni-
ci mezi švédským vojevůdcem Torstensonem 
a Rakoczym o dalším spolku.

Obyvatelstvo tím hrozně trpělo, což doka-
zuje, že v  r. 1646 bylo mnoho domů opuště-
ných, rozbořených a spálených, a že po 2 léta 
z polí, luk a vinohradů bylo celkem velmi málo 
sklizeno.

Pro mnohé rodiny měla válečná doba 
těžké následky, z nichž se některé rodiny ani 
nezotavily, mnozí uprchlíci se do svých domů 
ani nevrátili, jiní přestálým utrpením a  nouzí 
zemřeli. 

Jaké hrozné následky válka 30 letá zůsta-
vila, viděti z toho, že ještě r. 1651 (tedy 3 roky 
po ukončení) ležela mnohá pole, louky a vino-
hrady ladem.

Ještě se kraj zdejší z  válečných hrůz úpl-
ně nevzpamatoval, ještě mnohé doma ležely 
v rozvalinách a již opětně utrpěl kraj zdejší po-
hromu vpádem tureckým a  tatarským (vojsky 
Bočkajovými) r. 1663, kterýž také beze škody 
přešel, neboť ku pomoci proti vetřelcům poslán 
byl generál Lusy s  celým plukem a  také hejt-
man z Břeclavě přišel s ozbrojeným vojskem na 
pomoc. Již toto vojsko ku pomoci poslané způ-
sobilo veliká vydání, nehledě k  zpustošeným 
polím, lukám a vinohradům, které za tuhé zimy 
v r.1662, úplně mrazem byly zničeny.

Roku 1691? zuřila nad zdejší krajinou 
prudká vichřice, která mnoho domů a stodol 
poškodila a  způsobila velké škody na stro-
mech a vinohradech.

Životní poměry všech poddaných byly od 
dob války 30leté velmi trudné.  Vyžadována 
stále větší robota a daně, aby se požadavkům 
mohlo vyhověti, muselo se obyvatelstvo vel-
mi přičiňovat. Veškeré prosby a  stížnosti na 
nesnesitelnost poměrů byly marnými. Mnohé 
rodiny nemohouce snášeti tyto svízele, raději 
všechno opustily a utíkaly do Uher neb Sed-
mihradska.

Po skončení války sedmileté v r. 1763 na-
staly poddaným lepší časy tím, že přestaly se 
platiti nesnesitelné daně a obyvatelstvo neby-
lo nuceno k válečným úkonům.

Císařovna Marie Terezie se snažila o  zve-
lebení blahobytu a  zavedla mnohé účelné 
změny.

Učinila-li císařovna Marie Terezie k  pro-
spěšným změnám začátek, provedl je syn její 
Josef II ve větším rozsahu. Mírové doby opět 
skončeny, když r. 1788 císař Josef zapleten do 
války s Turky a když r. 1792 následovala válka 
s Francií.

Těmito válkami zase rozmnožila se vydání 
a tím stouply daně, k nimž, jak obyčejně, při-
byly dávky proviantu. Drahota životních po-
třeb stoupala, takže r. 1807 stála míra pšenice 
11zl., míra žita 8 zl., ječmene 6 zl., ovsa 5zl. V r. 
1811, když státní dluh stálými válkami dosáhl 

1060 milionů zl. a nemohly ani 
úroky z  něho býti zaplaceny, 
nastal státní bankrot, přičemž 
cena peněz byla snížena na 
pětinu.

Příznačným byl r. 1816 
svou nezvyklou drahotou 
všech životních potřeb, ochu-
zením obyvatelstva a přibýva-
jícím znehodnocením peněz, 
takže v  kraji nastal částečně 
i hlad.

Měřice pšenice stála 50 
zl., žita 30zl., ječmene 20-22zl., 
ovsa 7-8 zl., bramborů 8-9 zl., 
vědro vína 40-50 zl.

Z rukopisných zápisů Karla 
Vyhlídala 

vybrala Marie Sítková
Foto archiv obce Hlohovec
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Údaje o hlohovčanech narozených v letech 1688 - 1700
Při dalším bádání v matrikách Moravského 

zemského archívu Brno se mi podařila vyluš-
tit v knize narozených jména dětí narozených 
v  Hlohovci včetně určení jejich rodičů a  dat 
jejich narození. Jedná se o  léta 1688, kdy se 
začala matrika psát, až 1700.

 V matrice jsou uvedeni také jejich kmo-
tři. Škoda, že se tehdy ještě neuvádělo číslo 
domu, odkud narozený pocházel, aby se mohl 
náš předek snáze identifi kovat. 

Záznamy jsou psány v latině a tudíž i osob-
ní jména jsou „polatinštěna“. I přes některé ne-
snáze s přečtením se dalo hodně záznamů po 
zvyknutí na styl písma autora a někdy i za pou-
žití převodních tabulek vyluštit. Je zajímavé, že 
v různých letech stejná písmena zaznamenala 
změny a psala se různě. Také hodně asi zále-
želo na „rozpoložení“ matrikáře – faráře, který 
záznamy prováděl a  na množství inkoustu či 
kvalitě psacího prostředku.  

Nedovedu určit, zda z neznalosti pravidel 
či pouze z nedbalosti autora jsou psána někte-
rá jména různě – hojně se vyskytuje různost 
v psaní např. u jména Matthias – Mathias, Jo-
annes – Joanes, Georgius –Gregorius, Elizabet 
– Elisabeth a možná i u nejběžnějšího jména 
– Maria – Marina – Mariana. 

Také jsem si všimla, že pokud se narodilo 
více dětí v jednom měsíci, hodně často dávali 
rodiče stejná jména – kopírovali ta jména dětí, 
které se narodili před nimi.

V průběhu těchto třinácti let se celkem na-
rodilo 197 dětí, což představuje  průměrně 15 
dětí za rok.

Z toho  bylo 101 chlapců a 96 dívek. Nej-
více v  roce 1699 – 22 dětí a  nejméně v  roce 
1698 – 11 dětí. Pro srovnání uvádím počty 
narozených v posledních 13 letech, a to v roce 
2006 - 2018. 

V tomto období se narodilo celkem 169 
dětí; průměr tedy činí 13 dětí za rok. Z toho 
bylo 82 chlapců a 87 dívek. Takže poměr po-
hlaví se obrátil  oproti srovnávanému období 
ve prospěch dívek.

Chybí mi však celkový počet obyvatel Hlo-
hovce v tehdejší době, abych mohla posoudit, 
zda to bylo hodně nebo málo. Za poslední 
roky klesl počet obyvatel pod 1300. Ještě před 
25 lety bylo u nás 1348 osob, z čehož plyne, že 
propad je celkem velký. 

A jaká se dávala jména tehdejším dětem? 
Latinská. Ale ve skutečnosti si myslím, že se jim 
říkalo jinak – tak nějak“ lidštěji“. Posuďte sami:

Jména chlapců dle četnosti výskytu:
• Joannes – 21x
• Georgius – 16x
• Martinus – 9x
• Matthias – 8x
• Michael – 8x
• Paulus – 8x
• Bartholomeus – 7x
• Simon – 5x
• Andreas – 5x
• Laurentius – 3x
• Jacobus –  3x
• Nicolaus – 2x
• Antonius, Florian-Sebasian, Florian, Fran-

ciszus, 
• Marcus, Dobias, Chrisianus, Thomas– 1

Jména děvčat dle četnosti výskytu:
• Catharina – 21x
• Marina – 17x
• Magdalena – 14x
• Anna – 11x
• Dorothea, Helena – 7x
• Lucia – 5x
• Maria – 4x
• Mariana – 3x
•  Margarita (Margareta), Rosina – 2x
• Gele, Barbara, Veronika, Alena – 1x

 
Zajímavé je rovněž porovnat, jaká příjme-

ní se v těchto letech v Hlohovci  (v matrice na-
rozených) vyskytovala s těmi, která jsou u nás 
dnes. Dalo by se předpokládat, že se jednalo 
vesměs o příjmení chorvatská, jelikož to bylo 
nějakých 100 roků po příchodu chorvatského 
obyvatelstva k nám do Hlohovce.  Těchto jsem 
však napočítala pouze 19, a to Barsič,  Brekalič, 
Čokrič, Domkovič, Drobilič, Fabičovic, Grandič, 
Grbavčic, Chmelovič, Ivančič, Jankovič, Kirič, 
Malčic, Maurič, Mokrič, Paulič, Popovič (Popo-
vicz), Sitek a Vlašic. Z celkového počtu příjme-
ní narozených to dělá jen necelých 33 %.

Svádí to proto k „hříšné“ myšlence, zda byl 
Hlohovec opravdu tenkrát v roce 1570 (jak se 
mnohde uvádí) zpustlý nebo zde byly zbytky 
původního obyvatelstva.

Dle četnosti výskytu je na prvním místě 
příjmení Malčic (psáno Maucicz), a to 15x. Na 
druhém místě je Šilhán (psáno Silhan) – 13x 
a na třetím Vlašic (psáno Wlassicz – s ostrým 
es) – 11x. Dále jsou to:
• Drobilič (Drobilicz) – 9x
• Jankovič (Jankovicz), Fiala, Mlsek, Sítek 

(Sitek nebo i Sytek) a Grbavčic (Grbavcicz) 
– 6x

• Grandič (Grandicz), Čika (Czika), Fabičovic 
(Fabiczovicz), Plavec, Domek, Kirič (Kiricz) 
– 5x

• Gula – 4x
• Mokrič (Mokricz), Tufar – 3x
• Breskina, Maca, Barsič (Barsicz), Ivančič 

(Ivanczicz), Paulič (Paulicz), Maurič (Mau-
ricz) a Murin – 2x

• Menacky, Simela, Hudeček, Honc, Benac-
ký, Kasnik, Odrala, For, Ferbar, Cuczera, 
Fuslar, Leitner, Czech, Chmelovicz, Bais, 
Chrastek, Fabianus, Bili, Stopavský, Gelu-
cius, Lipovský, Gelen, Sturmak, Czechov-
ský, Popovicz, Kuril, Tirk, Mik, Subdicz a Ve-
czera – 1x. 

Některá z těchto vzácnějších příjmení ne-
musí být správně vyluštěna – byla psána velmi 
nečitelně a  tím, že se vyskytovala ojediněle, 
nebylo možné je srovnat. 

Ještě jsem se věnovala údajům, kolik 
dětí se v  kterém měsíci za tato léta narodilo 
a překvapilo mě, že čísla jsou téměř vyrovná-
na – až na měsíce červenec a srpen, kdy byla 
porodnost nejnižší. To jaksi odporuje zažité-
mu mýtu, že v  zimních měsících při brzkém 
setmění neměli lidé co dělat, tak „pracovali na 
potomcích“. A protože nejvíce dětí se rodilo 
v dubnu, tedy k početí došlo na přelomu čer-
vence a srpna, dovolím se tento mýtus opravit, 
že světlo a nuda nemělo na plození dětí vliv. 
Spíš teplé počasí.
• duben – 22 dětí
• září – 19 dětí
• říjen a listopad – 18 dětí
• leden, únor a prosinec – 17 dětí
• březen – 16 dětí
• květen a červen – 14 dětí
• červenec – 12 dětí
• srpen – 11 dětí.

V matrice jsou pod poštorenskou far-
ností krom Hlohovce (Hlohovecz) zapsána 
narození dětí mnoha dalších obcí jako je 
Felspurg (Valtice), Nova Villa (Charvátská 
Nová Ves), Posstorna, Lutemburg (Břeclav), 
Rabensspurk, Rantal, Nova Allodis nebo Naj 
Huf (Nový dvůr), Pangort, Fojtlsprun (Sedlec), 
Tirn Krut, Pernital aj. méně čitelné názvy, a to 
v mnoha variantách.

Marie Sítková

bylo by možné doposlat nějaké foto na doplnění?

buď sem nebo k předchozímu článku?
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Zprávy ze školky

Mateřská škola, to je především „škola 
hrou“. A tak se i  poslední měsíce letošního 
školního roku nesly v  duchu zábavy, která 
neodmyslitelně doplňuje vzdělávací proces 
v  naší školce. Jak říká náš vzdělávací pro-
gram – „Ruku v  ruce objevujeme svět“, což 
znamená, že se společně učíme o všem, co 
nás obklopuje – zvykáme si na život v kolek-
tivu, učíme se respektovat druhé a  chápat 
význam přátelství, pěstujeme si pěkný vztah 
ke svému bydlišti a  k našim tradicím, které 
nás provází celým rokem a  dělají ho krás-
nějším. Vážíme si své rodiny a všeho, co pro 
nás naši rodiče dělají. Už víme, že se musíme 
starat o přírodu a chránit ji, poznáváme její 
obyvatele, rostlinnou i  živočišnou říši („Jak 
říkáme mláďátku husy a  housera?“  „Hou-
senka!“ – zní odpověď po chvilce usilovného 
přemýšlení). Nahlédáme do světa dospělých 
– každý něco dělá a  všechny profese jsou 
pro náš život důležité. Seznamujeme se s ži-
votem různých etnik na Zeměkouli, každý 
národ má svá specifi ka a jiný styl života. Učí-
me se starat se o své zdraví a chápat význam 
sportu pro náš život.

A protože nejefektivnější je učení prožit-
kem, doplňujeme vše průběžně  spoustou 
akcí a zajímavých aktivit – a tak jsme  na jaře 
s batůžky plnými dobrot vyrazili do Kameni-
ce, pozorovali zvěř na polích a probouzející 
se přírodu, obdivovali krásu chráněných hla-
váčků a zdolávali malebné kopečky Kameni-
ce  („To je teletabís!“ – zněl nadšený pokřik 
dětí)

 Pozvali jsme do školky maminky a tatín-
ky, abychom společně přivítali jaro a vytvoři-
li si spolu spoustu krásných jarních dekorací, 
které pak zdobily školku i domovy dětí.

Oslavili jsme svátek čarodějnic  –  to 
se školka proměnila v  čarodějnické doupě 
a všichni jsme si užili čarodějnický rej.

Uspořádali jsme  školkové  „májové hod-
ky“ se vším, co k nim patří – napekli koláče, 
na traktoru dovezli, „olúpali“, nazdobili a po-
stavili máju, zatancovali si a  zazpívali pod 
májů, chlapci skákali „hošije“ . Aj „ prespolní“ 
dojeli.

Jak se žije a  tančí v  Africe jsme se do-
zvěděli od Paula a Alfreda z Konga, po zají-
mavém povídání o jejich zemi rytmus jejich 
bubnů rozvlnil nejen děti ze školky a školy, 
i paní učitelky se ochotně zapojily do nácvi-
ku afrického tance.

Navštívili jsme fi rmu BORS, kde „bydlí“ 
autobusy a  kamiony, seznámili se s  prací 
řidičů a  dokonce se i  povozili v  kamionu – 
tento zážitek sotva něco přebije!

Letošní týden dětských radovánek, který 
předcházel Dnu dětí, nám částečně zhatilo 
deštivé počasí, a tak jsme namísto plánova-
ného výletu do ZOO a lanového centra vyra-
zili za kulturou – na čertovsko-strašidelnou 
pohádku v podání brněnského divadelního 
souboru.  Stopovanou v  zahradě u  rybníka 

Co se dělo ve školce 

Už rnám rostou noví stárci...

Tvořivé opdpoledne s rodiči Pohádka O Červené Karkulce

Hrajeme si na indiány.

Hodovní tancování

Hezký den v Kamenici...
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jsme místo na deštěm rozmáčené louce za-
končili piknikem na naší školní zahradě. Po-
hádkový den na zahradě jsme si však už užili 
a  na vycházce na „zmrzku“ poslední den 
zábavného týdne už nám konečně i  svítilo 
sluníčko.

V červnu nás ve školce navštívil profe-
sionální divadelní soubor Musica animae 
s hudební pohádkou autora Zdeňka Svěráka 
„O Karkulce“. Vystoupení okořeněné humo-
rem vystupujících všechny moc pobavilo.

 A pak už jsme se na tradiční Zahradní 
slavnosti, kde jako vždy nechyběla dobrá 
zábava, spousta dobrot a  dětského skota-
čení, rozloučili spolu s rodinami dětí s letoš-
ním školním rokem a především s jedenácti 
dětmi, které po prázdninách odchází do zá-
kladní školy. Na jejich místa od září nastoupí 
jedenáct nově přijatých dětí.

A teď už zbývá jen popřát dětem i vám 
všem krásné léto!

 Zdenka Hajdová, vedoucí učitelka MŠ

Účast našich předškoláků na olympiádě, pořádanou 
Sportovním centrem 4all Valtice, se stala již tradiční. Ka-
ždoročně je pořádaná u příležitosti dne dětí. V letošním 
roce to připadlo na 28. května. Účastní se jí žáci z mateř-
ské školy ve Valticích, Lednici, Sedlece a Hlohovce.

Ráno jsme vyrazili linkovým autobusem. Ve sportov-
ní hale nás přivítali a uvedli do šatny Mimoň a Hello Kitty. 
Dětem byli přiděleni průvodci, což byli žáci základní ško-
ly z Valtic. Ti pak děti postupně provedli jednotlivými dis-
ciplínami a poctivě zapisovali  jejich výkony. Děti si zkusi-
ly hod na cíl, nejrůznější překážkové dráhy, skok z místa, 
závody v družstvech nebo kutálení velkých gymnastic-
kých míčů. Na závěr sportování si všechny děti společně 
zacvičily ve velkém kruhu a naučily se pokřik.

Na samém konci krásného dopoledne došlo na udí-
lení cen. Naše mateřská škola vybojovala hned tři medai-
le a to ve skoku z místa. První místo obsadil Vojta Entl, 
druhé Dominik škoda a třetí David Sítek. 

Nikdo z dětí však nemusel být smutný, protože me-
daile i dárek za účast dostal úplně každý. Náš návrat zpět 
do školky provázelo velké nadšení a radost. 

Takže sportu zdar a za rok se už zase těšíme!!!!
Mgr. Vladimíra Tesaříková, učitelka mš

Předškoláci na olympiádě ve Valticích 

Olympiáda předškoláků ve Valticích.psd

Čarodějnický rej Tancujeme v rytmu afrických bubnů

Na exkurzi v BORSU
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Zprávy ze školy

     V poslední době se velkým nešvarem 
stávají lidmi vytvořené černé skládky. Něko-
mu z  kapsy vypadne papír, jiný bez výčitek 
odhodí PET láhev do křoví a další se dokonce 
přiklání k tomu, že může do lesa odvézt val-
ník odpadu. Každý se pak podivuje nad tím, 
jací dokážou lidé být, ale jen málokdo se roz-
hodne černou skládku uklidit. 

     Děti ze základní školy v  Hlohovci se 
toho nebály a  vzaly řešení doslova do svých 
rukou. Při příležitosti celorepublikové akce 
s názvem „Ukliďme svět, ukliďme Česko!“ na-
sadily rukavice a vyrazily do ulic i v okolí obce 
Hlohovec. I přes to, že se toto odpadkobraní 
koná na naší škole každoročně, stále máme co 
uklízet. Je velmi znepokojivé, že v naší Zahra-
dě, která patří do Národní přírodní rezervace 
a  ptačí oblasti Lednické rybníky, můžeme tu 
a tam v keři najít plechovku, PET láhev, nebo 
dokonce v extrémních případech i staré sáně 
či kusy nábytku. Děti, které nalezly tento velký 
odpad, byly pochopitelně nadšené, protože 
nalezly něco jako zlatou žílu a  mohly se po-
chlubit svým kamarádům největším úlovkem. 
Otázkou ovšem zůstává, proč musely najít až 
tak extrémní kusy odpadu? Naše Zahrada by 
měla sloužit především jako místo pro odpoči-
nek a místo, kde si děti mohou bezpečně hrát 
a prožívat svá dobrodružství. Pokusme se tedy 
namísto do Zahrady odložit svůj odpad do po-
pelnic, kontejnerů či na sběrné dvory. 

Tato školní akce s  názvem „odpadkobra-
ní“ funguje na naší škole již řadu let a  sta-
la se jakousi zažitou tradicí. Pokud se na to 
podívám z  odborného pohledu ekologa, je 
to skvělý způsob, jak dětem přiblížit ekolo-
gii v praxi . Čeho si lze také na první pohled 
všimnou je, že situace s  množstvím černých 
skládek a odhozeného odpadu v naší obci se 
od dob, kdy odpadkobraní začínalo, výrazně 
zlepšila. Navíc, alespoň dle mého osobního 
názoru a  zkušeností, mají děti v  součastné 
době mnohem větší přehled a znalosti v ob-

Hlohovecké děti se zapojily do akce Ukliďme Česko 
Kdo uklízel, neznečistí!

lasti problematiky odpadového hospodář-
ství, než tomu bylo dříve . I přes to, že je od-
padkobraní pro děti velkou zábavou doufám, 
že se dočkám roku, kdy tato akce již nebude 

třeba. Záleží jen na nás, jaký svět bude a tudíž 
i jaký přenecháme právě našim dětem.

Text i foto Pavla Kurková, 
vedoucí Ekokroužku při ŽŠ
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Kroužek pálkovacích her funguje na základní škole v Hlohovci již 
tři roky. Je zde zřizován Duhovkou – střediskem volného času z Břecla-
vi a vedou jej jeho zaměstnanci Vlastimil Kubát a Luděk Opluštil. Děti 
se zde učí základům pálkovacích her bee-ballu a t-ballu, které vychází 
z amerických sportů baseballu a softballu, při čemž děti ještě neodpa-
lují z nadhozu, ale se stojanu – stativu – odtud t-ball. Bee ball se navíc 
hraje bez rukavic s měkkým pěno-
vým míčkem.

Členové kroužku se pravidelně 
účastní školních soutěží v  rámci 
našeho okresu v Břeclavi, Lednici či 
Rakvicích a v minulosti zde dosáhli 
i dílčích úspěchů. Každý rok je pak 
zakončen účastí na fi nále školních 
lig pro 1. – 5. třídy v Praze. Stejně 
tak i  letos se družstvo ve složení 
Michal Tesařík, Lukáš Sadílek, Vla-
dan Drobilič, Hynek Mikula, Roman 
Peš, Lukáš Balšínek, Milan Grbavčic 
a Martin Malý pod vedením trené-
ra Vlastimila Kubáta vydalo ve stře-
du 22. 5. 2019 do Prahy hájit barvy 
Jižní Moravy.

Dvěma výhrami v základní sku-
pině nad ZŠ Žernosecká 12:9 a ZŠ 
Lednice 17:9 si hlohovečtí hráči za-
jistili postup rovnou do semifi nále. 
V tomto zápase shodou okolností 
opět narazili na družstvo ZŠ Žer-
nosecká a bohužel si vybrali slabší 
chvilku a tentokrát tomuto soupeři 
podlehli 11:16. V zápase o bronzo-

Malí sportovci uspěli na mistrovství ČR v bee ballu
vé medaile je dalším řízením osudu čekala znovu ZŠ Lednice. Na toho-
to soupeře si družstvo ZŠ z Hlohovce věřilo i díky nedávným výhrám ve 
školní lize a nadšeným výkonem zejména v útoku soupeře „přepálilo“ 
8:14. 

3. místo je dosud nejlepším umístěním v historii trvání kroužku. 
Text i foto Vlastimil Kubát, vedoucí kroužku

Důležitý je správný odpal míčku Na MČR v bee ballu získali naši hráči  bronzové medaile

Družstvo hráčů těsně po zápase
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Školní rok 2018/2019 se chýlí ke konci 
a mně nezbývá, než se rozloučit s dětmi, které 
jsem učila od první třídy. Každý rok je něčím 
jiný a zajímavý. Žáci i učitelé prožívají ve škole 
mnoho krásných zážitků při společných škol-
ních i  mimoškolních akcích. Své vzpomínky 
navlékají jako korálky  na pomyslnou šňůrku. 
Na konci každého školního roku mají děti i uči-
telé pestrý náhrdelník nezapomenutelných 
vzpomínek. 

Když se tak ohlédnu zpět na září roku 
2014, přišla do školy partička patnácti dětí, 
která se těšila, až zasedne do školních lavic. V 
této třídě se nashromáždilo tolik protichůd-
ných osobností, že bylo každému jasné, že 
toto nebude jen tak obyčejná třída. Zážitků 
v 1. třídě bylo tolik, že by to vystačilo na pěkně 
objemnou knihu. Kterým prvňáčkům se po-
štěstí, že při “slavnosti předávání slabikáře“ jim 
asistuje pan inspektor?! Nám se to stalo!!! Záhy 
se začalo projevovat herecké nadání této tří-
dy, které vrcholilo jak na vánočních besídkách, 
tak na závěrečných školních akademiích. Mezi 
nejzdařilejší mohu jmenovat pohádku Mrazík, 
Hrníčkové kouzlo nebo Čert a Káča. Začala se 
utvářet první velká, přetrvávající přátelství. 
Temperament a  silné osobnosti se stále více 
stávaly hlavním rysem tohoto kolektivu. Čas 
neúprosně utíkal dál a  ani jsme se nenadáli, 
byl tu tolik očekávaný 5. ročník. Povinností pá-
ťáků v posledním ročníku zdejší školy je oprav-

Základní škola se loučí s dalšími PÁŤÁKY
du hodně a děti se do nich vrhly s vervou sobě 
vlastní. Letošní konec roku nás všechny zasáh-
la smutná událost, proto rozloučení s páťáky 
proběhne formou“ Zahradní slavnosti“ na naší 
školní zahradě. Ve vyzdobeném altánku bude 
dětem předáno vysvědčení, upomínkové zvo-
nečky, na které si všichni na rozloučenou za-
zvoníme. Žáci 5. ročníku se rozloučí se všemi 
učiteli formou krátkého vystoupení, které si 
sami a z vlastní iniciativy připravili. Poté bude 
žákům, rodičům i hostům promítnuta prezen-
tace, kterou jsem jim připravila já - třídní uči-
telka s  pomocí pana Petra Berky. Poté bude 
pokračovat volná zábava, korunovaná posled-
ním spaním ve škole. Naposledy se děti uloží 
ke spánku pod školní tabulí a dlouho do noci 
si budou povídat o tom, co je asi čeká... Kama-
rády v nové škole už mají, neboť nás ledničtí 
žáci i  s paní učitelkami navštívili v  Hlohovci, 
my jsme zase na oplátku vykonali návštěvu ve 
škole v Lednici, kam po prázdninách nastoupí 
všech našich 14 žáků. Nezbývá mi nic jiného, 
než jim popřát v nové škole mnoho úspěchů, 
dobré kamarády a neméně dobré a chápající 
učitele. A co přeji rodičům? Hodně trpělivosti 
a pevné nervy! 

Loučím se citátem:“ Poslední slovo, úsměv 
na rozloučení nebo slzy? Možná, snad?  Vždyť 
naposledy do rukou chyťme kliku, kterou jsme 
stiskali tisíckrát…“ J.W. Goethe

Třídní učitelka  Mgr.Jitka Jankovičová 

 Lohovec, Lohovec, 

to je ta naša obec.

David Žilka a žáci 5. třídy

V Lohovci si vínko dáme, 
potom možná zazpíváme,

jó to je Lohovec.

Turisti k nám rádi jezdí, 
my sme tu jak velké hvězdy,

jó to je Lohovec.

Máme to tu velmi rádi, 
sú tu naši kamarádi,

jó to je Lohovec.

U našeho kostelíčka, 
stojí ta malá školička,

jó to je Lohovec.

Základku sme vychodili, 
učitelku potrápili,
jó to je Lohovec.

Někteří jsme hodní byli, 
jiní trochu pozlobili,

jó to je Lohovec.

Získali sme vědomosti, 
nikdy toho není dosti,

jó to je Lohovec.

Lohovecká školička, 
zůstane nám u srdíčka,

jó to je Lohovec.

S lásků na vás vzpomínáme, 
pokračujeme však dále,

jó to je Lohovec.

Chceme vědět toho více, 
jdeme tedy do Lednice

jó to je Lohovec.

Lohovec, Lohovec 
to je ta naša obec.

a šmitec.
Žáci 5. třídy se svojí třídní učitelkou. Foto T. Jankovičová
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Tablo žáků 5. třídy. Foto P. Berka

Zahradní slavností spojenou s  loučením nejstar-
ších žáků školy, páťáků, skončil v  naší základní škole 
další školní rok – Rok České republiky. Toto téma bylo 
zvoleno na počest 100. výročí vzniku Československa 
a v průběhu celého roku se žáci blíže seznamovali s vý-
znamnými mezníky dějin své vlasti. V rámci výuky měli 
možnost navštívit mnohé výstavy, zúčastnit se zážit-
kových programů i vlastivědných výletů a exkurzí. Na 
hlavní školní výlet se vydali na hrad Veveří, kde vyslechli 
něco o jeho historii, poté si vyzkoušeli různá řemesla na 
hradním nádvoří. Plavba lodí po řece Svratce byla pří-
jemným zážitkem a zakončením tohoto výletního dne. 

Rok České republiky byl výjimečným a  úspěšným 
školním rokem zejména ve sportovní oblasti. Na olym-
piádě spřátelených škol v  nedalekém Sedleci získali 
naši nejlepší sportovci celkem 34 medailí, z  toho 11 
zlatých, 15 stříbrných a 8 bronzových. Zabodovali také 
naši bee ballisté. Starší družstvo, složené z hráčů 4. – 5. 
ročníku, se v okrskové lize umístilo na 2. místě a  ještě 
úspěšnější byli mladší žáci 2. - 3. ročníku. Ti v téže sou-
těži získali prvenství a  byli vysláni také na mistrovství 
ČR v bee ballu, kde se umístili na krásném 3. místě. Je 
vidět, že v  Hlohovci jsou děti, které mají rády pohyb 
a mnohé z nich jsou nadějnými sportovci. Jim, a  také 
všem ostatním žákům naší školy patří velká pochvala za 
snahu a píli, kterou vynaložili po dobu celého školního 
roku. Přejeme jim zasloužené prázdniny, plno sluníčka, 
letních radovánek a radostných zážitků. 

Mgr. Hana Sítková, ředitelka školy
Foto archiv ZŠ

Končí školní rok s mottem „Rok České republiky“

Součástí výletu byla plavba lodí
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Výlet na hrad Veveří

Skok dalekýOlympiáda v Sedleci, soutěž chlapců v hodu míčkem

Olympiáda v Sedleci, běh dívek
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Společenská rubrika

Březen        Vymyslický Jiří   60 let
 Dvořáčková Františka 83 let
 Bartošík Ludvík  81 let
 Bergauerová Ludmila  60 let
 Klimovičová Růžena  82 let
 Bartolčicová Marie  93 let
 Jankovičová Jitka  60 let
 
Duben Kurková Monika  85 let
 Odstrčilíková Jaroslava 60 let
 Vališ Ludvík  86 let
 

Květen Bartolčicová Věra  60 let
 Radkovičová Anna  80 let
 Škrobáček Vojtěch  70 let
 Baránková Terezie  95 let
 Ferbar Jakub  60 let
 Vlková Jindřiška  84 let
 Vlk Josef   70 let
 Vlková Žofi e  85 let
 Garčicová Marie  82 let
 Stýblová Marie  60 let
 Drobilič Josef  70 let

Vítáme mezi námi
V březnu se narodil:

Josef Nejeschleba (ulice Dědina)

V dubnu se narodili:

Tobiáš Riedel (ulice K zámečku)
Karolína Rosincová (ulice K zámečku)
Šimon Neubauer (ulice Ke kostelu)

Poděkování
Děkujeme všem za pomoc při organizaci pohřbu, za květinové 
dary a za doprovod naší milované Mgr. Kláry Bergauerové na její 
poslední cestě. Naše poděkování patří zvláště starostovi obce Ing. 
Jaroslavu Hajdovi a všem zaměstnancům pod vedením pana Jana 
Vlka za ochotu a vstřícnost pro nás v tak nelehké životní situaci. 

Zarmoucená rodina Bergauerova a Jankovičova

Opustili naše řady
Paní Mgr. Klára Bergauerová zemřela dne 2. 5. 2019 ve věku 28 let.
Pan Miroslav Hajda zemřel dne 10. 5. 2019 ve věku 64 let.
Pan Bohuslav Bartolšic zemřel dne 30. 5. 2019 ve věku nedožitých 93 let.
Pan Zdeněk Švrček zemřel dne 29. 5. 2019 ve věku 66 let.

Blahopřejeme
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Fotogalerie kulturních a jiných akcí

Vítání občánků. Foto archiv obce HlohovecPohádkový den na zahradě MŠ. Foto archiv MŠ

Obec uspořádala Den dětí. Foto achiv obce HlohovecDen dětí, překážková dráha. Foto archiv obce Hlohovec

Akce Ukliďme Česko v naší obci. Foto archiv ZŠŠkolní okrsková liga v bee ballu 2019. Foto archiv ZŠ 


